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ÚVODNÍK 

Zkušujte duchĤ (1J 4,1) 

Kdyţ človČk vstupuje do puberty, obvykle se pro nČj moudré rady dospČlých 
stávají – Ĝečeno s EgypĢanem Sinuhetem – pouhým bzučením mouchy 
v uších. PĜesto mi jedno takové ponaučení z oné doby utkvČlo v hlavČ. Pronesl 
ho náš (nepĜíliš oblíbený) učitel pĜírodopisu na základní škole poté, co zaslechl 
pĜidrzlý dotaz ozývající se odkudsi ze zadní části tĜídy: A k čemu nám to jako 
všechno je? Probírali jsme tehdy myslím nČjaké bezobratlé. Učitelova odpovČć 
(kupodivu ne podráţdČná) znČla: Učíte se, aby vás pak v ţivotČ hned tak 
nČkdo nedokázal oblbnout. 

Ţijeme v dobČ, kdy si človČk mĤţe zahrát na odborníka prakticky 
v jakémkoli oboru. Stačí k tomu jen mít po ruce internet. BČhem nČkolika 
sekund mohu získat mnoţství údajĤ tĜeba o ploštČncích, o nichţ jsem pĜedtím 
nevČdČl zhola nic. Takováto dostupnost informací tu nikdy pĜedtím nebyla. 
Znamená to ale, ţe se vlastnČ ani nemusíme vzdČlávat, protoţe pĜece stačí 
párkrát kliknout myší u počítače, kdyţ zrovna nČco potĜebujeme rychle vČdČt? 
Nebo spíše: jsme nyní díky novým technologiím odolnČjší vĤči oblbnutí, 
o kterém hovoĜil náš pĜírodopisec?  

Rád bych vČĜil tomu, ţe dvacet let po sametové revoluci uţ nás nikdo 
ohlupovat nebude, ale vČci se ţel mají jinak. JistČ: nikdo do nás ani do našich 
dČtí násilím nevtlouká ţádnou ideologii. NicménČ to neznamená, ţe bychom 
pĜestali být manipulovatelní – veĜejným mínČním, všelijakými fámami, 
frázemi politikĤ, kteĜí umnČ dokáţou zamlţit skutečný problém a pĜitom sami 
sebe postavit do dobrého svČtla, a samozĜejmČ také vše pronikající reklamou, 
která se bez trochy lţi či alespoĖ polopravdy prostČ neobejde. Zrádné na této 
manipulaci je, ţe se dČje právČ nenásilnČ, plíţivČ, často dokonce na 
podvČdomé úrovni. Ale to jí nic neubírá na účinnosti. 

Nedávno napĜíklad sdČlovacími prostĜedky proletČla zpráva, ţe se blíţí 
konec svČta. Podrobnosti ponechme stranou. Podstatné je, ţe to vyvolalo 
velikou diskusi (i v odborných kruzích!) a dokonce k tomu své stanovisko 

vydal i Americký národní úĜad pro letectví a kosmonautiku. A pak se ukázalo, 
ţe se vlastnČ jednalo o cílenou reklamní kampaĖ na nový katastrofický film, 
který má záhy pĜijít do kin. ChytĜe vymyšleno, ne? 

Jsem dalek toho, abych nad tím vším naĜíkal. Kdo chce, mĤţe se totiţ 
vymývání vlastního mozku snadno bránit: tím, ţe se bude vzdČlávat, 
rozšiĜovat si obzory a kriticky myslet. Za minulého reţimu to nebylo vĤbec 
jednoduché, ale dnes nám v tom brání jen vlastní pohodlnost. Je pravda, ţe 
v naší společnosti se vzdČlání pĜíliš nedoceĖuje. Pro zachování duševního 
zdraví je ovšem nezbytností. 

Obávám se ale, ţe vzdČlání samo nestačí. Uţ asi pĜed sto lety Ĝíkal G. K. 
Chesterton: problém toho, kdo pĜestal vČĜit v Boha, často není to, ţe nevČĜí 
v nic, ale ţe je ochoten vČĜit čemukoli. Tuto moudrost nám ovšem učitel 
pĜírodopisu sdČlit zapomnČl. 
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Milí čtenáĜi a milé čtenáĜky, pĜeji vám do nového roku imunitu – nejen vĤči 
zákeĜné chĜipce, která se na nás valí, ale i vĤči ohlupování všeho druhu, které 
je stejnČ tak dotíravé a nebezpečné. 

OndĜej KoláĜ 
 

BYLO 

MimoĜádný synod  
Tentokrát se sešel poprvé v historickém prostoru Betlémské kaple, kde jiţ loni 
církev oslavila své ř0. narozeniny. Dopolední část byla pracovní. Na Ĝádném 
zasedání v kvČtnu nebylo moţné schválit finanční uzávČrku povšechného 
sboru, protoţe účetnictví, jak bylo dosud vedeno na ústĜedí církve, bylo 
natolik nepĜehledné, ţe musí být provČĜováno nČkolik let nazpátek. I kdyţ ani 
nyní ještČ není celková revize uzavĜena, synod hospodaĜení schválil s tím, ţe 

konečná zpráva revizorĤ za rok 200Ř bude podána spolu se zprávou za rok 
200ř jarnímu zasedání synodu v roce 2010. Inu, co se dá dČlat... 
 

 

 

Ve vČci zpronevČry panem Vladimírem Prokopem byl synod seznámen 
s rozsudkem MČstského soudu a zprávou bratra Pavla StolaĜe, která 
odhaduje, ţe po vrácení vČtší částky penČz a zabavených vČcí bude celková 
škoda činit asi 1,5 milionu Kč a bude vymáhána v rámci exekučního Ĝízení. 

VČtší diskuse se rozproudila nad materiálem, který se zabýval návrhy, jak 
nadále spravovat celocírkevní rekreační stĜediska (BČleč, Herlíkovice, Jánské 
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LáznČ, Luhačovice), kde se koná vČtšina církevních kurzĤ a vzdČlávacích akcí.  
Provoz nČkterých stĜedisek je ztrátový. Z pléna se ozvaly hlasy, ţe materiál 
nebyl pĜedem projednán s kuratorii ani správci stĜedisek, ojedinČlé hlasy 
doporučovaly stĜediska prodat. O vČci se bude dále jednat. 

V závČru jednání se nepodaĜilo vyĜešit pilný návrh (tak se nazývá podnČt, 
který není ve schváleném programu jednání) obsahující prosbu Diakonie, aby 
jí církev poskytla pĜeklenovací pĤjčku na provoz jejích stĜedisek do začátku 
roku, neţ se vyjasní výše dotací od státu. Tuto pĤjčku by bylo moţné 
poskytnout napĜíklad z rezervy personálního fondu. Vzhledem k tomu, ţe 
nebyla jasná výše pĤjčky ani její záruky, hlasování bylo odloţeno, a je moţné, 
ţe v té vČci bude začátkem roku 2010 svoláno další mimoĜádné zasedání 
synodu v této vČci. 

 

 

 

Po dobrém obČdČ jsme se sešli ke slavnostnímu zasedání, pĜi nČmţ byla 
instalována v kvČtnu zvolená synodní rada. Nejprve se rozloučili odstupující 
členové (M. Čejková, P. Prosek, P. Klinecký a M. Rejchrt). PoslednČ 
jmenovaný vyjádĜil zĜetelnou úlevu a radost, ţe má své veslo komu pĜedat. 
Svým nástupcĤm popĜál, aby v této sluţbČ proţili nČco z obecenství svatých. 
Kázání staronového synodního seniora Joela Rumla mČlo za základ pĜíbČh 
o uzdravení ţeny, která trpČla dvanáct let krvácením. Joel její uzdravení a 
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očištČní pĜirovnal k církvi, která se dotýká Krista, aby jím byla osvobozována 
a očišĢována pro sluţbu tomuto svČtu.  

Nečekaným vrcholem slavnostních bohosluţeb se stalo vystoupení 
pĜedsedy vlády Jana Fischera. Zamyslel se nad významem osobní víry a jejím 
dopadem do společenského dČní. V úvodu se pĜihlásil k tradici judaismu a 
zdĤraznil, ţe BĤh dal kaţdému z nás svobodu volby mezi dobrem a zlem. 

Spolu s tím však také odpovČdnost, jakou cestu si zvolíme. Náboţenství v tom 
nabízí človČku pomoc a staletími provČĜená pravidla a hodnoty jako je soucit, 
láska a nadČje.  

Za nejhorší zlo dnešní doby označil fanatismus, který degraduje víru na 
pouhou ideologii. Ta nás zbavuje svobody od Boha a nabízí pouze hotová 
Ĝešení. Církve, které v minulosti tolik bojovaly za svobodu vyznání, by nyní 
mČly společnČ čelit falešným vírám a ideologiím, které probouzejí nenávist. 
StejnČ tak by mČly burcovat proti sobeckému uzavírání se do sebe sama.  

PĜedseda vlády zdĤraznil, ţe víra v Boha pro nČj znamená posilu, aby jako 
nepolitik dokázal Ĝídit zemi. Lidé dnes pĜestávají vČĜit ve smysl politiky a 
demokracie. V takových chvílích je pro nČj víra stĜelkou kompasu, která mu 
ukazuje, kam se vydat. Pozvání na synod naší církve pĜijal rád. Je to i pro nČj 
osobnČ pĜíleţitost, aby si „dobil baterky―. Jeho vystoupení bylo pĜijato 
dlouhotrvajícím potleskem.  

Další pozdrav pronesl pĜedseda Ekumenické rady církví bratr Pavel Černý, 
kterého jsme nedávno pĜivítali také v BrnČ. ZdĤraznil, ţe nyní mají církve 
v naší zemi nebývalou míru svobody, která je snad ještČ vČtší neţ v USA. Ţít 
a pracovat v této svobodČ však není vĤbec jednoduché. PĜipomnČl verš 
z PĜ 2ř,1Ř: Není-li ţádného vidČní, lid pustne, ale blaze tomu, kdo zachovává 

zákon. Církev musí mít pĜed sebou cíl. 
Svou vlastní vizi. K tomu vede rozhoĜčení 
nad tím, co je špatné, a soucit s tČmi, kteĜí 
trpí. Nejhorší je apatie a lhostejnost. Církev 
se má hnČvat nad tím, pro co se hnČvá 
BĤh, a plakat nad tím, nad čím BĤh pláče. 
NovČ zvolené synodní radČ pĜislíbil své 
modlitby.  

Zaráţející bylo, ţe slavnosti se 
nezúčastnil ani jeden z biskupĤ 
Ĝímskokatolické církve, pouze biskup 
Radkovský poslal omluvný dopis, který 
pĜečetla vedoucí tajemnice synodní rady 
sestra Lydie Gallusová. ShromáţdČní trvalo 
dvČ a pĤl hodiny a bylo doprovázeno 
zpČvem a hudbou ţákĤ církevní 
konzervatoĜe z Olomouce. Bylo to pČkné 
odpoledne. 

JiĜí Gruber 
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PěEČETLI JSME 

NČmecký soud: NedČle je svatá 

OtevĜít obchody o adventních nedČlích je protiústavní. Tak rozhodl nČmecký 
Spolkový ústavní soud. Zájem o zisk podle nČj má být aţ na druhém místČ, po 
odpočinku lidí. 

Svým rozhodnutím tak soudci zčásti vyhovČli ţalobČ evangelické a 
katolické církve. TČm se nelíbilo, ţe v BerlínČ mČly obchody otevĜít o všech 
adventních nedČlích. A podle rozhodnutí soudcĤ je to skutečnČ nepĜípustné. 
Prodejci tím totiţ porušují ochranu nedČle, která je zaručena v ústavČ. 

Soudci rozhodnutí zdĤvodnili tím, ţe nedČle a státní svátky se musí chránit 

jako dny pracovního klidu z náboţenských dĤvodĤ, ale také kvĤli osobnímu 
odpočinku zamČstnancĤ a pro podporu jejich účasti na sociálním ţivotČ. 

"Pouhý hospodáĜský zájem o obrat ze strany majitelĤ obchodĤ a 
kaţdodenní zájem o nakupování potenciálních zákazníkĤ zásadnČ nestačí 
k tomu, aby se ospravedlnila otevírací doba prodejen o svátečních dnech," 
Ĝekl prezident ústavního soudu Hans-Jürgen Papier. 

Od roku 2006 je záleţitostí kaţdé spolkové zemČ, jak budou mít obchody 
otevĜeno, a s tím souvisí i regulace o nedČlích a svátcích. Ve vČtšinČ 
spolkových zemí je povoleno otevĜít obchody jen čtyĜi nedČle v roce a často 
platí i úplný zákaz nedČlní otevírací doby. V BerlínČ je tento zákon nejvolnČjší 
a povoluje aţ deset nedČlí ročnČ, o kterých mohou obchodníci otevĜít, včetnČ 
adventních nedČlí. 

Jenţe podle výmarského církevního článku 13ř, z Ĝíšské ústavy z roku 
1ř1ř, který pĜejala současná ústava spolkové republiky, jsou nedČle ze 
zásady dny pracovního klidu a duchovního povznesení. Tímto bodem a 
zákonem na ochranu rodiny a zamČstnance zdĤvodĖují soudci své rozhodnutí. 

Ačkoli se nyní jejich závČr týká pĜedevším Berlína, do budoucna pĜesáhne 
i do ostatních spolkových zemí. PĜiznává totiţ NČmcĤm základní právo na 
klidnou nedČli a podle nČmeckých médií se tak dá očekávat, ţe v budoucnu na 
stole ústavních soudcĤ pĜistanou podobné stíţnosti. 

BČhem letošních adventních nedČlí ovšem mohou obchodníci v BerlínČ 
ještČ otevĜít tak, jak si pĤvodnČ naplánovali. Rozhodnutí soudu totiţ začne 
platit od pĜíštího roku. 

Lidové noviny, 2.12.200ř, Pavla Franková, vybral JG 

 

BIBLICKÉ ZAMYŠLENÍ 

JeštČ jiné podobenství jim pĜedložil: "Království nebeské je jako 
hoĜčičné zrno, které človČk zaseje na svém poli; je sice menší, než 
všecka semena, ale když vyroste, je vČtší než ostatní byliny a je 

z nČho strom, takže pĜilétají ptáci a hnízdí v jeho vČtvích." 

Matouš 13,31-32 
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Z malého vyroste velké. To je jasné. 
Kdyby to bylo jinak, nemohli bychom 

ani mluvit o rĤstu. Podobenství 
mĤţeme pochopit jako pĜíklad toho, 
ţe i z docela maličkého, nepatrného 

základu mohou vzejít velké a uţitečné 
vČci. 

Zkusme si to nejdĜív pĜedstavit 
jako ve snu (protoţe tam je moţné 
i to, co jinde ne). Váţený pan Strom 
HoĜčičný rozevĜe pĜed svými hosty 
album a s nostalgickým úsmČvem 
praví: „Podívejte, tak takhle jsem 
začínal, jako úplná nula… to uţ ani 
není pravda…― Na fotce je cosi 
maličkého, ani není jasné, co to 
vlastnČ je. Snad nČjaké zrníčko? „Ale 
dnes! Pohlećte!― HrdČ máchne rukou kolem. Košatá koruna, ptačí hnízda i 
s ptáky a jejich vejci. Ţivost a mnohost. Silný dojem. Hosté pokyvují hlavami 
a pan HoĜčičný pronese nČkolik vhodných slov o tom, jak mČl tČţký ţivot, jak 
se vypracoval, a jak se chudý chlapec proslavil svou pílí a jaké impérium 
vydupal ze zemČ…  

OpusĢme ten sen, doufám, ţe se mi nikdy zdát nebude. Velké roste 

z malého, ale ne tak, ţe to nČkdo pilný a schopný dokáţe udČlat. Ono to 
podobenství také o nikom není. Je o království nebeském. To není ţádný 
nČkdo, kdo se vypracuje a nČco dokáţe. To je cosi maličkého a bezmocného. 
Je vloţeno do pole. Jako kdyţ se dítČ narodí do svČta. 

Jeţíš v tomto podobenství promluvil stručnČ. Nic o nebezpečí a obtíţích 
rĤstu. Ţádné usilování a starostlivost. Na začátku zrnko menší, neţ jsou jiná, 
ale pak najednou vyroste. Nejde o to, jak a za jak dlouho a podobnČ. Je 
stromem a ptáci se k nČmu sletují a budují hnízda. Je jasné, ţe je jim tam 
dobĜe a cítí se bezpečnČ. Takové je království nebeské – dobré a bezpečné. 

A pĜeci začalo (a snad stále začíná?) jako nČco docela maličkého, snadno 
pĜehlédnutelného. Ale v tom maličkém je veliká síla. Obrovský, nekonečný 
potenciál v jediném bodu? Ne, to podobenství není o velkém tĜesku a vzniku 
vesmíru. Bible není pĜírodopis. Ta veliká síla mĤţe být tĜeba jen v úsmČvu. 
Nebo v nČkolika slovech, která povzbudí a potČší. V odpuštČní a v prosbČ 
o odpuštČní. V pomoci tČm, kdo ji potĜebují. V lásce. 

To je ta obrovská síla v malém. Je tu malé zrníčko mezi námi, s tím vţdy 
znovu začínáme. A v tom zrníčku je velký strom, kde mĤţeme bezpečnČ 
bydlet. Nebeské království. Království lásky. Roste, a my ani nevíme jak. 

Z nejmenšího je nakonec nejvČtší. Ani to nepatrné není ztraceno. Na 
všechno a na všechny Pán pamatuje. Nemusíme ztrácet nadČji, kdyţ 
království nebeské mezi námi není vidČt. Ta síla tam je a ono vyroste. 
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MODLITBA 

Pane, dČkujeme za to, že tvé království roste a my jsme do nČho zváni. 
Prosíme, dej nám vidČt správnČ srdcem a rozeznat, co je skutečnČ dĤležité a 
velké, co pĜekoná každou malost. Amen. 

 

Autor poboţnosti Martin Litomiský se narodil v roce 1ř57, pracoval jako 
geofyzik, vodohospodáĜský dČlník (dĤsledek „protistátní činnosti―), pak 
ţivnostník – zemČmČĜič. Od Ř0. let byl výpomocným kazatelem ve sborech 
Praha-Vršovice a SobČhrdy. Od roku 200Ř je jáhnem ve sboru ve Veselí. 
 

ČTYěI SBORY 

Mezi čtyĜmi brnČnskými sbory ČCE jsou určité rozdíly, ale zároveĖ platí, že se 
v Židenicích, Husovicích, na Lidické i na OpletalovČ ulici konají pravidelné 
paralelní akce – bohoslužby, biblické hodiny, schĤzky mládeže, nedČlní škola 
atd. Letos proto chceme v každém čísle Setkávání vČnovat trochu místa 
prĤhledu (nebo souhledu), čím se tato shromáždČní v jednotlivých sborech 
v současné chvíli vyznačují. Dnešní první čtveĜice zpráv sleduje námČt: 

 

BIBLICKÉ HODINY 
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Brno I - Od prázdnin jsme zkusili novou formu: pĜečteme vybraný biblický 
pĜíbČh, bratr faráĜ krátce vysvČtlí okolnosti jeho vzniku a pak čeká, na co se 
kdo zeptá. Zpočátku nastalo velké ticho, ale posléze se lidé osmČlili a začali se 
ptát, nČkdy aţ moc. SpolečnČ se pak pokoušíme na vznesené otázky nad 
textem hledat odpovČć a domýšlet souvislosti do dnešní doby. Nejprve jsme 
takto četli známé pĜíbČhy (Abraham a Hagar, obČtování Izáka). Nedávno jsme 
však četli i Knihu smlouvy (Ex 21-23), kde nás zaujaly jemné detaily 

občanského zákoníku tehdejší doby. A aby byla občas zmČna – nadvakrát 
jsme si promítali film o Martinu Lutherovi.  

JG 

 

Brno II - Biblická hodina je u nás starou tradicí, ale stáĜí mĤţe být i 
pĜekáţkou, pro niţ klesají počty účastníkĤ, nebo se uţ nic nekoná. V 

BlahoslavovČ domČ však biblické vykazují dlouhodobČ setrvalý stav, a to 
vzdor „konzervativní― formČ. Jejich pestrost spočívá v originálním, vtipném, 
ovšem váţnČ teologicky zajištČném pĜístupu kazatele k Písmu. Nezahlcuje 
posluchače encyklopedickými údaji, ale vyvolává v nich zájem, kvĤli čemu 
daný text existuje a jak k nám jiskĜí. Výklad bývá hutný, časovČ úsporný, ale 
témČĜ besedního ladČní. Dva aţ tĜi účastníci se pak zpravidla pĜipojí vlastními 
postĜehy nebo otázkami. V současnosti je na poĜadu Exodus, pĜedtím Zjevení 
Janovo a kniha Ester.  

R 

 

Brno-Židenice - Na biblických hodinách v Ţidenicích to vĜe. Od prázdnin 
probíráme trojici knih Ezdráš, Nehemjáš a Ester a pod pokličkou tradičního 
poĜadu biblických hodin, kdy faráĜ vykládá pĜečtený oddíl a ostatní účastníci 
jeho výklad zhusta komentují, probíhá kvas názorových proudĤ, často 
i myšlenkových. Tradicionalisté (kdyţ je to tam tak napsané, tak to tak prostČ 
je) se stĜetávají s modernisty (tak, jak je to tam napsané, se to nedá brát 
váţnČ) a do toho probíhá polemika tČch, kteĜí povaţují Nový zákon pro 
kĜesĢana za pĜeci jen závaţnČjší, s tČmi, kteĜí tvrdí, ţe bez Starého zákona 
nelze Jeţíše vĤbec pochopit. A pak si zazpíváme, pomodlíme se... No, pĜijćte 
se podívat. 

BLT 

 

Brno-Husovice - Na biblických hodinách probíráme souvislé celky 
biblických textĤ. Výjimkou byl výklad Creda, také jsme pĜečetli a 
prodiskutovali nový katechismus JiĜího Grubera. PĜi výkladu biblických knih 
stĜídáme pravidelnČ knihy starozákonní s novozákonními, momentálnČ se 
zabýváme Druhým Izaiášem. Nad texty diskutujeme, nČkdy více inspirativnČ, 
nČkdy ménČ. NČkdy se souvislost diskuse s biblickým textem ztratí v dáli. 
Součástí biblické hodiny je také modlitební chvíle. Biblické hodiny rozhodnČ 
nestojí v centru sborového dČní, spíš pĜeţívají na okraji. ěada lidí, zejména 
v produktivním vČku, dokáţe chodit na biblické hodiny pČt šest let, ale ne 
donekonečna. KaţdopádnČ - číst biblické texty je uţitečné. 

ŠH 



 
9 

ŽILI MEZI NÁMI 

Vzpomínky na profesora PhDr. Jana Firbase, DrSc. 
Curriculum vitae (25.3.1921 – 5.5.2000) 

Vystudoval na filosofické fakultČ Masarykovy university angličtinu a filosofii. 
Tam také získal doktorát a pozdČji i hodnost kandidáta vČd. Ačkoliv po celou 
dobu učil velmi úspČšnČ na katedĜe anglistiky a amerikanistiky, kde byl svými 
studenty velmi ctČn a milován, jmenování docentem se dočkal po 
nezdĤvodnČných odkladech až r. 1ř65. Mnohem vČtšího uznání se dočkal 
v cizinČ, kam byl zván k pĜednáškám, jen nČkteré mu však byly povoleny. Na 
tĜech univerzitách dostal čestný doktorát. Bývalý režim mu hodnost doktora 
vČd i profesuru na MU soustavnČ odmítal udČlit. Stalo se tak až po pádu 
komunismu, v r. 1řř0. Na katedĜe pracoval obČtavČ se svými žáky až do své 
smrti. Byl Ĝadu let aktivním a váženým členem staršovstva sboru Brno I. 

 

Kdo byl profesor Jan Firbas? 

KĜest'an - člen staršovstva ve sboru 
Brno I, lingvista svČtového významu, 
milující manţel a otec rodiny. 

Pan profesor Firbas byl vČrným a 
oddaným kĜest'anem, a to pĜes 
všechny ústrky, kterých se mu s 
notorickou pravidelností dostávalo od 
strany a vlády. Jeho závaţná a 
výtečná doktorská práce leţela léta 
v zásuvce, jelikoţ kĜest'an „nemČl 
nárok‖ na doktorát vČd. O profesuĜe 
nemohlo být ani Ĝeči; tu dostal aţ od 
prezidenta Havla. 

V zahraničí ho však jako profesora 
brali. PĜi svém pobytu na letním kursu 
Oxfordské university r. 1ř6ř jsem 
zaslechla komentáĜ jednoho 
vyučujícího druhému: „Slečna 
PČnčíková je studentkou profesora 
Firbase.‖ ěekl: „profesora‖. Pro 

odborníky ve svČtČ byl profesorem i bez prezidentského dekretu! 
Profesor Firbas byl svČtovým expertem na jazykový jev zvaný „funkční 

vČtná perspektiva‖, který probádal z nejrĤznČjších úhlĤ. Byl často zván, aby 
pĜednášel svou teorii na pĜedních svČtových universitách. Jeho pĜáteli byli 
mnozí slovutní jazykovČdci-anglisté, jako profesor Randolph Quirk a profesor 

Jan Svartvik. 

Jako univerzitní pedagog byl profesor Firbas nedostiţný. Na svČtoznámé 
University College London narazili uhánČjící studenti do profesora Quirka. Na 
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jeho otázku, kam se ţenou, prohlásili: „Nechceme zmeškat profesora 
Firbase‖. Studenti léto instituce se vyznačují obzvláštČ kritickým pĜístupem a 
jsou vybíráni po velmi pĜísných testech. 

Absolvovat Historickou mluvnici angličtiny či Rozbor současné angličtiny na 
jeho pĜednáškách a semináĜích byl nesmírný záţitek. Jeho vysoká odbornost, 

kĜest'anství a jemný humor prosvČcovaly veškeré jeho počínání. Často nám 
Ĝíkal (anglicky) „milé dČti‖, a mČl nás vskutku velmi rád. Byl velmi náročným, 
ale navýsost spravedlivým examinátorem. Dodnes povaţuji za své nejvČtší 
ţivotní úspČchy jedničky z jeho pĜedmČtĤ. 

Profesor Firbas se oţenil s kolegyní ze studií Helenkou, bývalou 
profesorkou Jazykové školy Brno. Bylo to krásné manţelství, které pĜervala aţ 
jeho smrt v nedoţitých Ř0 letech. Firbasovi mají dva syny, staršího Petra a 
mladšího JiĜího. 

Pro své ţáky je pan profesor Firbas svČtlým zjevem, jehoţ pĜíklad je bude 
provázet celým ţivotem. 

Draha Gellová, Anglie 

 

Svá léta na filozofické fakultČ jsem dlouho proţívala zároveĖ s panem 
profesorem Janem Firbasem; on však na ni pĜišel dĜíve neţ já, a také dĜív 
odešel, nejen z aktivní profesorské sluţby, v roce 2000 opustil náš pomíjivý 
svČt. Setkala jsem se s ním po prvé strašnČ dávno, byl to totiţ on, kdo mnČ, 
roztĜesené maturantce, doručil jako první tu dobrou zprávu, ţe jsem byla 
pĜijata ke studiu na fakultČ. Pak se uţ má svČdectví budou hodnČ shodovat s 
ostatními, kdo sem o Janu Firbasovi píší: jeho neochvČjná statečnost a ochota 
riskovat byla obdivuhodná jak pro ty, kdo s tím sympatizovali, ale i pro ty, 
kteĜí se právČ jen divili, a respekt budí dodnes, také a svým zpĤsobem zvlášĢ 
u nás mnohých, kteĜí jsme na fakultČ ţili sice nijak zvlášĢ pohodlnČ, ale pĜece 
jen v ponČkud bezpečnČjším krytu šedé zóny. – ChtČla bych se jen trochu 
zastat aspoĖ nČkterých z tČch, kteĜí v onČch dobách stáli v čele fakulty: ono 
to také chtČlo trochu sveĜeposti vĤči krajským a jiným výborĤm strany a vĤči 
dalším „strukturám―, rozhodli-li se na fakultČ dr. Firbase, tehdy docenta, 
udrţet. (Na jiných fakultách nebo na jiných univerzitách v této zemi tak slušné 
a kolegiální pomČry nebyly.) 

Jako jeho kolegynČ, byĢ z jiného oboru a jiného ústavu, mohu také 
dosvČdčit, ţe byl svČtovČ známým, lze Ĝíci svČtovČ proslulým, lingvistou a 
anglistou. Často jsem se s ním v devadesátých letech setkávala na úrovni 
vedení fakulty jako s pĜedstavitelem katedry anglistiky a amerikanistiky a vím 
pĜesnČ, ţe v ponormalizační (samozĜejmČ tomu tak bylo i v té normalizační) 
dobČ bylo dost dlouhé období, kdy byl na anglistice prof. Firbas a pak dlouho 
nikdo, jen plejáda asistentĤ, kteĜí vČdČ mnoho nedali; ostatnČ nebyla a ani 
dnes to není jejich vina, na anglistice se vyučují hromady studentĤ a na vČdu 
moc času není. OstatnČ si profesor Firbas ani nemohl nástupce vychovat, to u 
tČch, kteĜí to takĜíkajíc nemČli dobré, nepĜicházelo v úvahu. Vím právČ 
z tČchto setkávání v devadesátých letech, jak velice Janu Firbasovi naše 
anglistika leţela na srdci. Moţná by z ní dnes uţ mohl mít i trochu radost. 
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Mohu vydat svČdectví ještČ o jedné stránce pĤsobení profesora Firbase na 

filozofické fakultČ, a to o jeho pĤsobení učitelském. Byl to laskavý, chápající, 
posluchače respektující a pĜitom náročný učitel s vysokou autoritou. Získával 
si studenty nejen mírností a vlídností, ale také úţasnými vČdomostmi, zkrátka 
svou vČdeckou osobností. V dobČ, kdy uţ byl tČţce nemocen a na fakultu jiţ 
nemohl, chodili za ním domĤ jeho studenti a asistenti, a dobĜe vím, ţe od nČj 
odcházeli vţdy jen bohatší: o nové poznatky ze svého oboru, ale téţ o vzácný 
pĜíklad ţivota. 

Jana Nechutová 

 

MUŽI ČESKÉ REFORMACE 

Jan Jesenius  z Jesenu (1566 – 21.6.1621) 

Jeho jméno se píše rĤznČ, i prameny 
o nČm se v nČčem liší. Narodil se ve 
Vratislavi, která patĜila v období, o 
kterém píšeme, k českým zemím. Po 
pĜedcích mČl slovenský pĤvod, knihy 
píší, ţe byl uherským šlechticem, ale 

to neznamená, ţe byl Maćar. 
I Slovensko byly Uhry. 

Studoval lékaĜství ve Wittenbergu 
a v PadovČ. PĤsobil nejprve ve svém 
rodišti, pak na univerzitČ ve 
Wittenbergu, kde Luther v roce 1517 

pĜibil na chrámová vrata svých ř5 
thesí. Po pĜíchodu do Prahy se stal 

osobním lékaĜem Ĝímského císaĜe a 
českého krále Rudolfa II. (1552-

1612), trpícího duševní chorobou, a 
pak jeho bratra Matyáše. České 
stavy se za sporĤ obou bratrĤ 
postavily za Rudolfa, i proto vydal 

roku 160ř majestát o svobodČ 
vyznání. 

Na RudolfovČ dvoĜe pĤsobili 
alchymisté, ale i vynikající vČdci, 
mimo jiné dánský astronom Tycho 
de Brahe (1546-1601) a Jan Kepler 

(1571-163Ř), zastánce heliocentrismu. Jesenius dokonce pronesl pochvalnou 
Ĝeč nad rakví Tycho de Brahe. 

Jesenius provedl r.1600 v Praze první veĜejnou pitvu na obČšenci za účasti 
5000 osob. Napsal o tom také knihu. Byl tam prý i kat MydláĜ, který mu po 
letech vyĜízl jazyk a pak setnul hlavu. 
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Jan Jesenský pĤsobil nČkolik rokĤ (aţ na vídeĖské vČznČní pro jednání 
s Uhry) jako rektor Univerzity Karlovy. Nelze nezmínit také jiného rektora téţe 
univerzity, upáleného Jana Husa.  

Na sklonu Matyášovy vlády propuklo České stavovské povstání (161Ř – 

1621), ke kterému se pĜidala i Univerzita Karlova. V roce 161ř si stavové 
zvolili za krále kalvinistu Fridricha Falckého (15ř6-1632), tzv. zimního krále. 
Víme i o jeho návštČvČ Brna. Na jeho korunovaci pronesl Jesenius oslavnou 
Ĝeč. Univerzita, která se postavila proti panovníkovi (Matyáši a pak 
Ferdinandu II.), musela samozĜejmČ nést dĤsledky poráţky na Bílé hoĜe. 
VítČzný Ferdinand byl vychován jezuity jako velmi silný stoupenec 
protireformace. Proto se nelze divit, ţe uţ v roce 1622 sloučil Karlovu 
univerzitu s Klementinskou kolejí a pĜedal ji jezuitĤm. 

Jan Jesenský byl popraven spolu se sedmadvaceti vĤdci povstání – tĜemi 
pány, sedmi rytíĜi a sedmnácti mČšĢany. Ortel vyĜkli vítČzové 11. června a 
poprava probČhla 21. června 1621. Vedle jiţ jmenovaného uvećme aspoĖ 
Jáchyma Šlika, Václava Budovce z Budova, Kryštofa Haranta z Polţic a 
Bezdruţic. Všichni byli členové Jednoty bratrské, podobojí, luteráni nebo 
reformovaní, jediným katolíkem byl Diviš Černín z Chudenic. 

Všechna jména a ještČ mnohem víc známe z knihy J. A. Komenského 
Historie o tČţkých protivenstvích církve české. Ocitujme aspoĖ nČjakou vČtu: 

„Trvala ta exekuce od páté hodiny ranní až do hodiny desáté…, užasnutí 
hodné divadlo. Nebo mezi nimi bylo dvanáct počestných šedivých starcĤ, 
všichni pak muži vzácní a vážní“ (str. 155). „Kdyţ kat pĜistoupiv, jazyk uĜezati 
chtČl, spČšnČ (ač pĜed tím Jesenský mluvil, ţe ho to velice bolí, ţe toho 
jazyka, kterýmţ pĜed císaĜi, králi, kníţaty s pochvalou mluvil, tak potupnČ 
zbaven býti má - pĜidávaje však, ţe to…katování budoucímu vzkĜíšení nic 
nepĜekazí) vyplazil (jazyk JN). Pak na kolena klekl a sĢat. Hlava s jinými 
k vystrčení na divadlo odloţena, tČlo pak od kata do pytle dáno, aby za 
branami… na čtvrti rozĢaté a čtyĜi koly zavČšeno bylo― (str.14ř). 

Dvanáct uĢatých hlav bylo pro výstrahu zavČšeno v ţelezných klecích na 
StaromČstské mostecké vČţi aţ do roku 1631. Snad byly lebky pohĜbeny 
v Týnském chrámu. Pro zajímavost uvádím sdČlení bývalého dČkana ze KĜtin 
P Prnky, ţe pod chrámem objevil v roce 2001 a také zpĜístupnil 12 lebek 
s namalovaným vavĜínovým vČncem a na čele s písmenem T (tau). Domnívá 
se, ţe to mohou být ukryté lebky ze staromČstské popravy (podrobnČji ET- KJ 

4/2006). 

Po Jeseniovi zĤstala manţelka a dcera. Četl jsem, ţe na výchovu dcery mČl 
obdrţet prostĜedky luterský kazatel od Salvátora z Prahy, nyní celocírkevního 
evangelického chrámu. 

JeštČ poslední poznámka z televize, která sice konstatuje skutečnost, ţe na 
fasádČ Národního muzea je mimo jiných vyobrazení a jmen uveden také Jan 
Jesenius, ale nČkteĜí „odborníci― uvádČjí, ţe je tam neoprávnČnČ. Je to snad 
nacionalizmus, nebo i jiné vlivy? 

JiĜí Novák 
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JAK SE CO DċLÁ? 

Dva kazatelé na jednom sboru 
Je-li sbor velký a kazatel nemĤţe všechnu potĜebnou práci obsáhnout, mĤţe 
si sbor se souhlasem synodu povolat druhého kazatele. Další podmínkou je, 
aby mČl sbor v rozpočtu dvakrát šedesát pČt tisíc na personální fond a na faĜe 
dva byty. Jako vČtšina vČcí na tomto svČtČ mají dva panáčci na jedné faĜe své 
pĜednosti i rizika. 

Nejprve zmiĖme výhody. Kdyţ se na kazatelnČ stĜídají dva faráĜi, nejsou 
posluchači pod vlivem jednoho teologického dĤrazu. Kázání jsou rĤznorodá 
stylovČ i tématicky. Dokonce i tehdy, kdyţ se ti dva nedomluví a dvČ nedČle 
po sobČ káţí na stejný text. Kdyţ nČkomu jeden z faráĜĤ nevyhovuje, u 
druhého si spraví chuĢ a chodí do kostela jednou za čtrnáct dní. Lidé mají rádi 
výbČr a více moţností. Dva kazatelé mohou ve sboru udČlat dvakrát tolik 
práce. Kdyţ má jeden z nich dovolenou nebo onemocní, druhý ho zastoupí. 
Nestane se, ţe by kanceláĜ byla zamčená a faráĜ v trapu. 

Jaké jsou nevýhody dvou kazatelĤ na jednom sboru? Sbor má dvČ hlavy a 
kaţdá ho táhne trochu jiným smČrem. Pravice občas dČlá, co neví levice. 
Kazatelé mezi sebou mohou skrytČ soutČţit o vliv a pĜízeĖ. Členové sboru 
tĜeba nechtČnČ dávají jednomu z nich pĜednost, coţ v druhém vyvolává 
zklamání. Není jasné, kdo pĜesnČ za co odpovídá a o čem rozhoduje. Snaha 
jednoho kazatele mĤţe být neutralizována zdrţenlivostí druhého. Jeden 
z kazatelĤ mĤţe trpČt pocitem, ţe je páté kolo u vozu a nemĤţe dĤleţité vČci 
zmČnit. SamozĜejmČ hrozí i to, ţe kazatelé spolu vedou skrytou válku, která 
mĤţe paralyzovat staršovstvo a ţivot sboru. 

Pokud jsou oba kazatelé výraznými osobnostmi, nelze se divit, ţe občas 
dojde ke konfliktu. Tak jako se tČţko snáší dvČ kuchaĜky u jednoho sporáku, 
není jednoduché, aby spolu vyšli dva faráĜi, kteĜí chtČjí kaţdý totéţ, ale kaţdý 
trochu jinak. PĜedstava, ţe kdyţ jde o vČc evangelia, lidé si nemohou závidČt 
a pĜekáţet, je sice pČkná, ale naivní. Kazatelé jsou pouze lidé a jejich sluţba 
má všechny rysy práce, kterou dČlají učitelé, lékaĜi, manaţeĜi a lidé ve 
vedoucích funkcích. 

Jednodušší je být na sboru jako kazatel sám. ČlovČk ví, co musí udČlat, co 
rozhodnout a co ho ještČ čeká. Nikdo mu do toho pĜíliš nemluví. A kdyţ 
kazatel nČco zmotá, sám si to musí rozmotat. Nikdo ho nepozoruje a 
nekomentuje jeho práci. Mít na sboru dva kazatele je podle mého názoru 
situace spíše neobvyklá, okolnostmi vynucená, neţ aby to byl cíl, k nČmuţ 
bychom mČli v církvi smČĜovat. Základním modelem asi zĤstane jeden 
kazatel, který sbor vede a Ĝídí. O vČtšinČ vČcí se radí s kurátorem a zásadní 
vČci Ĝeší se staršovstvem. Jeho role je jedinečná. Ve společenství, kde všichni 
mohou do všeho mluvit, je dobré, kdyţ má nČkdo rozhodující slovo. Jeden 
faráĜ sbor sjednocuje. Má své dĤrazy a mĤţe sbor nČkam smČĜovat. Jeho 
pravomoci odpovídají odpovČdnosti, která je mu svČĜena. Je nČco jako 
rodinný lékaĜ, který o nás ví, kdyţ ne všechno, tak mnohé. Oddával naše 
rodiče, kĜtil naše dČti. PohĜbíval nám dČdečka. Jezdil s námi na letní tábory. 
Radil nám, kdyţ jsme si nevČdČli rady v manţelství. 
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Dva faráĜi se ovšem mohou doplĖovat a spolupracovat. Co jednomu moc 
nejde, na to mĤţe mít druhý obdarování. Co jeden nestíhá, druhý doplní. Ale 
musí si jeden druhého váţit. Mohou si pomáhat, jeden druhého zastoupit, 
poradit se spolu, upozornit se navzájem na chyby, které dČlají. Mít vedle sebe 
na sboru spolupracovníka osvobozuje od pĜílišného spoléhání na sebe sama a 
od pĜedstavy, ţe všechno záleţí pouze na jednom človČku.  

Z praktických dĤvodĤ musí být jeden z kazatelĤ vedoucím a Ĝídicím 
pracovníkem. Tak jako je na nemocničním oddČlení primáĜ, který rozdČluje, 
kdo bude koho operovat. Kdysi bylo v naší církvi v takových pĜípadech 
obvyklé, ţe jeden z faráĜĤ byl pĜedstavitelem sboru a druhý mu vypomáhal a 
byl mu sluţebnČ podĜízen. Model faráĜ – vikáĜ. Lidé vČdČli, kdo je kdo a 
v zásadních vČcech se obraceli na faráĜe. Dnes je častČjší model dvou 
víceménČ rovnocenných kazatelĤ - faráĜĤ. Bývá to sice ošetĜeno titulem první 
a druhý faráĜ a písemným statutem, který jim určuje role. Ale lidé to moc 
nerozlišují a vČtšina z nich se obrací na toho kazatele, k nČmuţ mají osobnČ 
blíţ nebo ho lépe znají. Kdyţ jeden z kazatelĤ ve sboru pĤsobí delší dobu neţ 
druhý, vzniká jistá nerovnováha. SluţebnČ starší má jiţ vybudované vztahy, 
zatímco ten druhý je teprve pracnČ hledá. 

Určitou potíţ pĤsobí, ţe lidé musí chtČ nechtČ volit mezi obČma kazateli, 
kdyţ jdou poţádat o kĜest, svatbu či pohĜeb. Ten „nepoţádaný― nemĤţe s 
lidmi proţít nejcitlivČjší okamţiky jejich ţivota. Svým zpĤsobem pĜestává být 
jejich faráĜem. Lepší by proto bylo, kdyby se lidé v osobních vČcech obraceli 
stĜídavČ na oba kazatele, coţ je ovšem náročné, protoţe kaţdý jde pĜirozenČ 
za tím, kterého jiţ zná.    

Má-li být sluţba dvou faráĜĤ na jednom sboru poţehnáním, musí spolu ti 
dva dobĜe vycházet a moudĜe si rozdČlit práci. OsvČdčuje se, kdyţ se kaţdý 
dlouhodobČ vČnuje určité oblasti práce. Ten druhý se k ní pak sice nedostane, 
coţ ho mĤţe mrzet, ale je to asi lepší neţ stálé stĜídání, které brání koncepční 
práci. Na kazatelnČ by se však mČli stĜídat rovnomČrnČ. Není sice snadné 
jednu nedČli kázat a druhou sedČt mlčky v lavici. Ale je dobré, kdyţ mĤţe 
kazatel alespoĖ nČkdy usednout do lavice a stát se posluchačem, místo aby 
jako vČtšina jiných kazatelĤ poslouchal stále jen sám sebe. 

U faráĜĤ a faráĜek se vČtšinou projevuje značný individualismus. Jsou-li na 
sboru sami, dá se to unést. Jsou-li dva v jedné kanceláĜi, o to náročnČjší je 
jejich spolupráce. Lze si ovšem pĜedstavit model rodiny, kde se doplĖují role 
otce a matky. To je moţné tĜeba tam, kdyţ jsou kazateli manţelé, kteĜí tvoĜí 
tým doma i na pracovišti. Ale ani rodiče se nČkdy neshodnou na výchovČ dČtí. 
A jak mají být doplĖujícími se rodiči dva stejnČ staĜí muţi nebo muţ a ţena, 
kteĜí se potkali na jednom sboru víceménČ náhodnČ a mají zcela jiné dĤrazy a 
metody práce? 

Kdyţ sbory volí druhého kazatele, mČly by myslet na to, aby k sobČ 
vybíraly lidi tak Ĝíkajíc jedné krevní skupiny. Jinak hrozí, ţe se ti dva budou 
trápit a hlídat, aby jeden druhému nešlápl na kuĜí oko. PĜedevším spolu musí 
oba kazatelé neustále hovoĜit, pĜedávat si všechny informace, dávat pozor, 
aby nerozhodli nČco, co je v kompetenci druhého, a neĜekli nebo neudČlali 
nČco, co by druhého zarmoutilo. Je to náročné, ale kdyţ se o to oba poctivČ 
snaţí, mohou vytvoĜit docela funkční tým. 

JiĜí Gruber 
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KNIHA 

Modleme se s Lutherem 

Ve vydavatelství ZdeĖka Susy ve StĜedoklukách vyšla v tomto roce kníţečka s 
titulem, vlastnČ se dvČma tituly, odpovídajícími jejímu sloţení: „Jak se modlit 
- Rada pro dobrého pĜítele― a „Modlitby―. Autorem modliteb a modlitebních 
návodĤ je Martin Luther, kníţku sestavil a její texty pĜeloţil absolvent a 
dodnes doktorský student Evangelické teologické fakulty, nedávno instalovaný 
faráĜ v Nosislavi OndĜej Macek. Je to LutherĤv spisek o modlitbČ (ona „Rada 
dobrému pĜíteli―), a pak výbor z nČmeckých a latinských modliteb. OndĜej 
Macek doprovodil pĜeloţené reformátorovy úvahy a modlitby vlastním 
výkladem „Modlitba Martina Luthera―.  

SlovĤm „Modleme se s Lutherem― by se nemČlo rozumČt tak, ţe máme 
modlitební texty v této kníţce pĜejímat jako své vlastní nebo je dokonce jen 

„odĜíkávat― – to by bylo proti duchu toho, jak své modlitby, jeţ uveĜejĖoval, 
Luther sám chápal. Vydavatel O. Macek v ediční poznámce vysvČtluje, ţe 
„Lutherovy modlitební kníţky jsou zámČrnČ spíš úvodem k víĜe neţ sbírkami 
modliteb. Luther chtČl vlastnČ svými modlitebními kníţkami takovéto sbírky 
nahradit, ba odstranit.―… „ZĜejmČ jen výjimečnČ―, Ĝíká vydavatel Lutherových 
modliteb dál, „bude moţno bez dalšího učinit z modlitby človČka šestnáctého 
století modlitbu človČka století jednadvacátého…, zde vydané modlitby mohou 
dobĜe poslouţit jako inspirace k vlastní modlitební meditaci.― 

 A pĜece, opatĜíte-li si tuto kníţku (coţ vĜele doporučuji) nebo dostane-li se 

vám do rukou, shledáte moţná podobnČ jako pisatelka tČchto ĜádkĤ, ţe nám 
nČkteré z Lutherových modliteb velice mluví ze srdce a ţe se mnohé z nich 
mĤţeme prostČ spolu s Lutherem pĜímo modlit, ač jsme lidé jednadvacátého 
století. A to nejen modlitby univerzálního obsahu, ale i ty velmi osobní a 
konkrétní. A navíc – u nČkterých z tČchto textĤ jako bychom najednou mohli 
hloubČji a opravdovČji rozumČt Lutherovu dĤrazu na lidskou hĜíšnost a 
zkaţenost a na nezaslouţenou boţí milost, na ono osvobozující spolehnutí; 
jako bychom najednou znovu a jinak slyšeli to, co slýcháme a co jsme jako by 
jiţ pĜijali, ale moţná bez zvláštního porozumČní – teć, díky Lutherovým 
modlitbám, nČčemu z toho snad porozumíme lépe. 

PĜečtČme si jednu z tČch hodnČ osobních modliteb (str. 66):  Pohleć, mĤj 
Pane Kriste, jak mi mĤj bliţní pĜivodil škodu. Urazil mou čest. Okradl mČ. To 
nemohu snést. ChtČl bych, aby umĜel. Ach mĤj Boţe, dovol mi, abych si 
alespoĖ TobČ mohl postČţovat! – VlastnČ bych mu mČl odpustit, ale já to ţel 
prostČ nedovedu…Podívej se na mČ, jsem úplnČ chladný, ano, jako bych byl 
mrtvý. Ach Pane, nedovedu si pomoci. – Zde tedy stojím: UčiĖ mČ jiným, 
Boţe, pak budu moci jednat podle tvé vĤle a tvé odpouštČjící lásky. Ne-li, pak 

budu dál stejný, jaký jsem. Nedovedu to jinak. 
A ještČ: jak je to s vyslýcháním modliteb a s naší dĤvČrou v nČ? TČmito 

Lutherovými slovy z dopisu Filipu Melanchthonovi končí studii o LutherovČ 
modlitbČ poĜadatel kníţky, skončíme jimi i zde: Za Tebe se modlím, modlil 
jsem se a budu se modlit. Nepochybuji, ţe budu vyslyšen. Pokud se nestane, 
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co bychom rádi, aby se stalo, tedy se stane nČco ještČ lepšího. My pĜece 
očekáváme budoucí království… 

Jana Nechutová 

 

POVÍDKA 

Nebojte se 

ŠtČdrý večer roku 1ř44 jsem proţíval v Praze jako mladý voják. Druhá 
svČtová válka se chýlila ke konci a Češi, ţíznící po svobodČ, uţ vČtĜili čerstvý 
vzduch blízkého vysvobození ze sedmiletého nČmeckého útisku. My jsme mČli 
striktní zákaz vycházet ven, zejména po setmČní, protoţe na kom by se 
poznalo, ţe je NČmec, ten si tehdy skoro uţ nemusel být pĜíliš jistý ţivotem. 

Snad to u mne vyvolala potĜeba zúčastnit se – jako vţdycky doma – 

večerní poboţnosti, a zároveĖ s tím i značná mladická lehkomyslnost: ProstČ 
jsem se rozhodl tentokrát na sluţební pĜedpis nedbat. Oblékl jsem si pĜes 
uniformu jakýsi neutrální plášĢ a vmísil se do davu, který táhl ke kostelu, 
vzdálenému necelých sto metrĤ od našich kasáren. A tam jsem zaţil snad 
nejemocionálnČjší bohosluţby svého ţivota: písnČ, modlitby, čtení Písma a 
zpČvy na kĤru byly plné úţasné radosti Vánoc, a vedle toho byly moţná i 
vdČčnou chválou nebesĤm, ţe budou konečnČ jiţ sečteny dny nČmecké 
poroby. NerozumČl jsem ani slovo, a rozumČl jsem úplnČ všemu. ěeč radosti 
a nadČje je mezinárodní. „Nebojte se!― nepotĜebuje jiného tlumočníka neţ dítČ 
v jeslích. 

Potom koloval chrámem košíček na sbírku. Nesnadné pĜedávání, ani 
špendlík by nepropadl na zem, jak tČsnČ namačkáni jeden na druhého jsme 
tam stáli a sedČli. ZapomnČl jsem načisto na opatrnost i na své utajení, a 
abych se dostal k penČzĤm, rozhrnul jsem si límec pláštČ, zapnutého aţ ke 
krku – zrádný moment, který zachytila mladá dívka vedle mČ dĜív neţ já. Byl 
to zlomek vteĜiny: vzala mČ za klopu kabátu a obratem zakryla mezeru, 
kterou bylo vidČt kus uniformy pod pláštČm. Pak se ke mnČ postavila, jako 
bychom patĜili k sobČ. Ţádný kromČ mne si ničeho nevšiml. Rozjásaným 
chorálem bohosluţba skončila a houfy vČĜících se začaly tlačit k úzkému 
východu. Dívka zĤstala ještČ se mnou, skoro do mne zavČšená; ani slovo pĜi 
tom mezi námi nepadlo. Ve tmČ svaté noci mČ pak uţ rychle opustila a beze 
stopy zmizela. I já jsem se spČšnČ vrátil do kasáren. 

Myslím na pastýĜe na poli, kteĜí jako první slyšeli poselství: „Nebojte se!― 
Tihle pastýĜi se netČšili právČ dobré povČsti, ale ještČ horší prestiţ mČli NČmci 
v okupovaném zahraničí, pĜedevším ve „zlaté Praze―, v níţ se cizí vládci 
roztáhli jako parazité. Avšak andČlé se na to neptají, „nebojte se― platí všem! 
NeboĢ dnes se nám narodil Spasitel, všem – anebo ţádnému z nás. Ten andČl 
mČl černé vlasy. 

Siegfried Munz  

(z knihy „Sie hören die Morgenandacht― 
Rowohlt Taschenbuch Verlag, 1982; pĜekl. dh/cn) 
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BUDE 

Alianční týden modliteb 

NedČle  AC, Ţivotského 10 JiĜí Lukl, CB  Sk 1,8 

PondČlí  SŢ, Novobranská 4 Pavel Marván, KS  ě 10,Ř 

Úterý  ČCE, Opletalova 6 Eva MatČjková, CČSH ě 10,12 

StĜeda  CB, Kounicova 15 F. Apetaurer, AC ě 10,14 

Čtvrtek  CČSH, Botanická 1 JiĜí Krejčí, KĜS  ě 10,15-17 

Pátek  KS, Šámalova 15a OndĜej KoláĜ, ČCE ě 10,1Ř-19 

  ECM, Lyskova –Archa JiĜí Míšek, ES    

Sobota  ČCE, Lidická 7ř Pavel Coufal, BJB 1 Te 1,5 

NedČle  BJB, Smetanova 20 Jana KĜíţová, ECM Sk 4,31 

Začátek vţdy v 18 hodin 

 

Kavárnička v lednu 

  6. 1. Albánie II – pásmo slova a fotografií, Jan FrancĤ 

13. 1. Ţáci konzervatoĜe 

20. 1. Pel-mel 

27. 1. VyprávČní bratra faráĜe Jana Pokorného 

 

Týden za jednotu kĜesĢanĤ 

Ekumenická bohosluţba slova, pĜi níţ promluví duchovní sedmi církví o sedmi 
darech Ducha svatého podle ě 12,6-Ř, začíná v úterý 1ř. ledna v 1ř hodin 
v chrámu sv. Jakuba. Zveme k hojné účasti. 

Máme rozličné dary podle milosti, která byla dána každému z nás: Kdo má 
dar prorockého slova, aĢ ho užívá v souhlase s vírou. Kdo má dar služby, aĢ 
slouží. Kdo má dar učit, aĢ učí. Kdo dovede povzbuzovat, nechĢ povzbuzuje. 
Kdo rozdává, aĢ dává upĜímnČ. Kdo stojí v čele, aĢ je horlivý. Kdo se stará o 
trpící, aĢ pomáhá s radostí. 

ě 12,6-8 

 

Instalace nového seniorátního výboru 

V nedČli 24. ledna ve 14:30 probČhne V Červeném kostele v BrnČ instalace 
novČ zvoleného seniorátního výboru, kterou provedou synodní senior Joel 
Ruml a synodní kurátorka Lia Valková. K této události zveme nejširší 
evangelickou veĜejnost a hosty z ekumeny. Po bohosluţbách bude na faĜe 
beseda s novČ zvolenými členy synodní rady o úkolech, které stojí pĜed naší 
církví v nejbliţším období. 
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CESTOVÁNÍ 

Advent v černé Africe  
PĜed nČkolika lety jsem se začátkem prosince dostal do Nigérie. Byly to pro 
mne velmi zajímavé dva týdny plné záţitkĤ.  

Nigérie je nejlidnatČjší stát Afriky (pĜes sto miliónĤ) obývaný 250 
etnickými skupinami se stejným počtem jazykĤ. Dorozumívání zde není 
problém, protoţe v bývalé britské kolonii zĤstala úĜedním jazykem angličtina. 
Dostal jsem se do univerzitního mČstečka Nsukka severnČ od Enugu, dnes má 
pĜes sto tisíc obyvatel. Leţí v zemČdČlské kopcovité krajinČ v jihovýchodní 
části zemČ obývané národem Igbo. Na rozdíl od severní muslimské části je 
tato oblast kĜesĢanská. Díky misionáĜĤm, kteĜí zde kromČ kostelĤ zakládali pĜi 
misijních stanicích školy, vzdČlání obyvatelstva je prý zde na vyšší úrovni neţ 
na muslimském severu.  

Zaujala mne zdejší kĜestní jména – k tradičnímu jménu je pĜipojeno druhé 
v jazyce Igbo. Profesor Charles Ejike, který mne sem pozval, byl katolík a 
chlubil se mi jmény, které dal svým čtyĜem dČtem: synové jsou: Chukwudi 
Obinna, coţ prý znamená Existuje BĤh, Kenechukwu Ejike = Díky Bohu, 
Okechukwu Ifeacho = Sdílení Boha, dcera je Uzoamaka = Cesta je dobrá. 
Také jména jedenácti dČtí správce univerzitních bungalovĤ znČla: Ngozi = 
Poţehnání, Nkechi = Boţí dar, Ukamaka = Církev je dobrá, Ikechukwu = Boţí 
moc, Nchedochukwu = Boţí ochrana, Uchechukwu = Boţí rozum, Chinwendu 
= BĤh vlastní ţivot, atd.   

MĤj hostitel, který patĜil k bohatším, si na výšinČ na kraji mČsta nechal 
postavit vČtší vilu obehnanou vysokou zdí. Sídlo stále hlídala bezpečnostní 
sluţba: ve dne dČvče, v noci muţ. Vedle rezidenční čtvrti, bytovek pro 
zamČstnance univerzity i ulic Ĝadových mČstských domĤ jsem vidČl i ubohé 
chatrče pokryté palmovým listím. I v nich však bydleli lidé, kteĜí byli slušnČ a 
čistČ oblečeni. Ţeny často nosily náklady na hlavČ – nejen tašky, koše, ale 
vidČl jsem i koštČ. Potkával jsem ţeny nosící domĤ na hlavČ bez drţení i 
dvacetilitrový kanistr s vodou (nádoby z plastĤ rychle vytlačily hlinČné 
nádoby, na smetišti po nich zbylo ještČ hodnČ stĜepĤ) – kráčely pĜitom krásnČ 
vzpĜímenČ jako královny.  

Malé dČti, které jsem potkával, na mne nejprve chvíli civČly – bílý človČk 
se zde asi často nevyskytuje, pak slušnČ pozdravily: „Good morning―. Školní 
tĜídy jsou jednoduché otevĜené cihlové místnosti, okna bez skel, jako tabule 
slouţí černČ natĜená pĜední stČna; na ní datum, počet pĜítomných a 
mravoučné heslo: „Musíš se učit, abys udČlal pĜijímací zkoušku na univerzitu―. 
PĜed vánočními prázdninami si kaţdé dítČ neslo domĤ na hlavČ svĤj stoleček 
s lavicí. Večer jsem potkával skupinky malých koledníkĤ, které se zpČvem, 
bubny a dalšími nástroji obcházely domy ve čtvrti.  

V centru mČsta stál velký katolický kostel, v nedČli se konalo nČkolik mší 
za sebou, kostel byl vţdy plný a spousta lidí ještČ poslouchala venku. Druhý 
velký kostel byl anglikánský, tam uţ tolik vČĜících nechodilo.  
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V sobotu jsem se dostal na svatbu. V plném kostele bylo oddáváno pČt 
párĤ najednou, nevČsty v bílém, ţenichové v oblecích, nastrojené dČtičky. 
ObĜad trval tĜi hodiny, na chóru zpíval sbor v univerzitních talárech. 
Následovala svatební hostina v pronajaté posluchárnČ, uţ pro kaţdý pár 
zvlášĢ. U vchodu jsem dostal tištČný program: text obĜadu v kapli, pak poĜadí 
projevĤ, pĜípitkĤ (zakončované zvoláním „Koniaga―), „tanec v penČzích―, 
louskání oĜíškĤ kola, ţenich obĜadnČ nakrojuje nČkolikapatrový svatební dort, 
coţ vybraní porotci hodnotí, pĜedávání darĤ, atd. Obdivoval jsem oblečení, 
zejména ţen. Afričanky se umČjí oblékat odváţnČ a pĜitom vkusnČ. OdČv zde 
není ochranou pĜed chladem, ale hlavnČ okrasou. Ostré barvy šatĤ, na hlavČ 
turban – úplný ohĖostroj barev, a mČlo to pĜitom šmrnc, všem to opravdu 

slušelo.  
 „Univerzity of Nigeria Nsukka― – U.N.N., zaloţená roku 1ř60, je první 

pĤvodní univerzitou v Nigérii. Jejím mottem je: „Obnovit dĤstojnost človČka―. 
BČhem období prosperity – Nigérie je významným exportérem ropy – 

započala velkorysá výstavba budov univerzity – nejen zde, ale v celé zemi. Po 
výrazném poklesu cen ropy v roce 1řŘ1 však došly peníze, a tak Ĝada budov 
stojí rozestavČných: ţelezobetonové skelety, z kterých trčí dráty, včetnČ 
impozantní budovy auditoria, která je patrná i na leteckém pohledu 

internetového Google Earth. Také ulice ve mČstČ se mČla rozšíĜit na 
čtyĜproudovou. Starý asfalt se sundal a došly peníze. Tak je hlavní tĜída 
mČsta plná výmolĤ, drahé limuzíny kaţdou chvíli dĜou spodkem o štČrk, vítr 
zvedá prach. 

MČl jsem být pĜednášejícím tzv. Workshopu. Univerzita však uţ od června 
stávkovala, cílĤ celonigérijské stávky učitelĤ byla Ĝada: zvýšení platĤ, 
dovybavení škol, nespokojenost s vojenskou vládou a korupcí. PozdČji jsem se 
dozvČdČl, ţe stávka skončila v lednu, kdyţ stát pĜestal vyplácet platy. Tak 
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jsem univerzitu zaţil bez studentĤ, a Workshop se konal jen v omezeném 
rozsahu: 3 pĜednášející a 11 dalších účastníkĤ. 

Na závČr se zmíním o vánočním koncertu akademického sboru, který začal 
s hodinovým zpoţdČním. Nástup zpČvákĤ byl sice zmatečný, ale sbor zpíval 
velmi pČknČ, závČrečné spirituály vyvolaly ovace. Líbil se mi také obraz 
zpívajících černých tváĜí, ve kterých svítily bílé oči a svČtlá otevĜená ústa – 

úplný negativ ve srovnání s bČlošským sborem.   
Jan FrancĤ 

 

ZE SBORU BRNO - HUSOVICE 

Mládež a dČti u Leonarda 

PĜedposlední listopadový víkend jsme (proĜídlá mládeţ s proĜídlou partou 
VĜešĢanĤ) vyrazili na Vysočinu do Horních Vilémovic navštívit našeho bývalého 
vikáĜe Leonarda Tecu. MČli jsme se tam výbornČ, zahráli nČkolik tradičních 
vilémovických her, coţ jsme všichni pĜeţili ve zdraví, a také počasí bylo 
nezvykle pĜíznivé. 

Františka Hájková 
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LIDÉ VE SBORU 

Brno I 

  1.1. Marie Bauerová  82 let 

  2.1. Krista Grmelová 79 let 

  2.1. Viktor Zálešák 30 let 

  4.1. František Havránek 80 let 

  4.1. Miluše Šubartová 82 let 

  7.1. Vladimíra Severová 60 let 

  8.1. ZdeĖka Čápková 76 let 

  8.1. Antonín Komosný 77 let 

  9.1. Boţena Koloušková 79 let 

10.1. ZdenČk Churý 85 let 

10.1. NadČţda Májovská 81 let 

14.1. ZdenČk Mráz 81 let 

14.1. Miloš Tasovský  75 let 

16.1. RĤţena Kotasová 83 let 

18.1. Eva Joklová 85 let 

20.1. Olga Nekudová  86 let 

21.1. Karel Fiala 40 let 

21.1. Zdenka Suchomelová 76 let 

23.1. Petr Herzog 76 let 

23.1. Miloslava Smetanová 87 let 

26.1. Františka Doleţelová 76 let 

28.1. Jaroslava Jurková 81 let 

28.1. Michal Konečný  40 let 

28.1. Vladimíra MČšĢanová 82 let 

29.1. KateĜina Šajgalíková 30 let 

30.1. JiĜí Kolman 30 let 

30.1. Libuše Tomášková 88 let 

30.1. Alena Zezulová  60 let 

 

PokĜtČni byli: 
22.11. Jan Komárek, nar. 200ř 

29.11. Matyáš Vala, nar. 200ř  
  6.12. Jirka Jella Mae Vacek, nar. 2009 

 

 

On je BĤh živý a zĤstává navČky, 
jeho království nebude zničeno 

a jeho vladaĜská moc bude až do konce. 

Da 6,27n 

  

Brno II 

  1.1.  Vlasta Svobodová 80 let 

  8.1.  Vlasta Horáková 84 let 

11.1.   Antonín Rakovský 60 let 

12.1.  RĤţena Albrechtová 86 let 

12.1.  Dagmar Hádková 81 let 

13.1.  Františka Kolínská 89 let 

14.1.  Augusta Rakovská 85 let 

14.1.  Josef Prudký 83 let 

15.1.  NadČţda Šebestová 79 let 

17.1.  ZdeĖka Čurdová 94 let 

17.1.  Alena HavíĜová 84 let 

18.1.  Jaroslava Hájková 88 let 

19.1.  Miloslav Prúdek 40 let 

20.1.  Hana  ŠirĤčková 60 let 

21.1.  Aneţka Fidrmucová 87 let 

23.1.  KvČtoslava Hanáková 85 let 

25.1.  Michal Tannenberger 20 let 

26.1.  Hana Miklánková 40 let 

28.1.  Milan Melichar 87 let 

28.1.  Vladimír Vláčil  80 let 

29.1.  Marie Sýkorová 87 let 

31.1.  Hana Pavlovská 81 let 

31.1.  Josef Janča 80 let 

 
PokĜtČn byl: 
22.11. Vilém Doušek, nar.200ř 
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BRNO – ŽIDENICE 

O PĜemyslu Pitterovi 
jsme mluvili v Ţidenicích v pátek 27. listopadu pĜi večerním sborovém setkání. 
Bylo u nás více hostĤ z jiných, nejen brnČnských, sborĤ i z ekumeny. 
K pĜednášce jsme pozvali pana Pavla Kosatíka, jehoţ kniha „PĜemysl Pitter 
(Sám proti zlu)― vyšla v tomto roce. (Pavel Kosatík je znám i jako autor 
dalších, dĜíve vyšlých populárních publikací, vČtšinou ţivotopisných, 
vČnovaných významným postavám českých dČjin 20. století.) 

PĜednášející velmi stručnČ podal nČkolik charakteristik PĜemysla Pittera, 
ménČ se ve svém úvodním slovu vČnoval základním informacím o jeho ţivotČ 
a humanitární práci. Leccos dĤleţitého a základního, co jsme tĜeba nevČdČli a 
vČdČt chtČli, jsme se dozvČdČli v odpovČdích na dotazy. Nebylo jich málo – 

večer jsme zahájili v 1ř hodin a ze ţidenické modlitebny jsme se rozcházeli aţ 
po pĤl desáté.   

Bylo dĤleţité, ţe byl pĜítomen Jan Šimsa, který PĜemysla Pittera a jeho 
spolupracovnici Olgu Fierzovou osobnČ znal a mohl nám zprostĜedkovat 
mnoho osobních záţitkĤ z doby, kdy se mohl pohybovat v jejich blízkosti. 
OstatnČ leccos, co my evangelíci o PitterovČ práci víme, víme právČ díky Janu 
Šimsovi a zejména díky neúnavné historické a popularizační práci jeho ţeny 
paní Mileny. Výklad pana Kosatíka a jeho odpovČdi na naše otázky nenechaly 
stranou snad nic dĤleţitého. Dozvídali jsme se o PitterovČ pĜedválečné práci 
s dČtmi v praţském ţiţkovském MilíčovČ domČ, jejţ zaloţil, o tom, co konal 

s nasazením ţivota bČhem války, opČt zejména pro dČti, o jeho činnosti po 
válce, kdy zachránil velké mnoţství dČtí, z velké části nČmeckých, o jeho 
pĤsobení v emigraci po roce 1ř51. Byla však Ĝeč i o jeho osobnosti, jiţ snad 
mĤţeme charakterizovat jako kĜesĢansky humanistickou, o jeho dĤsledném 
pacifismu, o tom, jak nečinil rozdílu mezi lidmi, nejen dČtmi, rĤzných 
národností nebo náboţenských vyznání, o pravdomluvnosti a spravedlnosti, 

o jeho aţ asketickém zpĤsobu ţivota, jenţ jeho práci dodával plnou 
vČrohodnost. Také o jeho závidČníhodnČ pevné a činné víĜe.  

Na místČ autor podepsal nČkolik svých knih, které jsme si pĜinesli; a po 
tČch, které jsme dosud nečetli, jsme se začali pilnČ shánČt – v knihkupectvích, 
u pĜátel i ve veĜejných knihovnách. 

Jana Nechutová 

 

PRO DċTI 

Jho a oj 
Myslíte si, ţe se mi pletou písmenka, ţe? Nebo ţe na vás zkouším nČjaký 
kambodţský pozdrav, ne? Kdepak! Jsou to dvČ slova, která se dnes uţ 
nepouţívají, protoţe máme traktory.  

PĜedstavte si kládu, která má vespod dva oblouky. DvČ krávy stojí vedle 
sebe, kláda s oblouky se jim poloţí na krk a pĜipevní se k jejich krkĤm, 
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vČtšinou ĜetČzem. Tato kláda na krcích taţných zvíĜat se jmenuje jho. VĤz má 
zase vpĜedu takovou tyč, ke které se to jho pĜipevní, aby zvíĜata ten vĤz 
táhla. Ta tyč se jmenuje oj. No, to je hezké, myslíte si, ale co my s tím? 

Jak by se vám líbilo takové jho nosit? Sama kláda, zvaná jho, váţí nejmíĖ 
to, co vy. Táhnout vĤz a ještČ se strkat s nČjakým volem, tedy pardon, s 
nČjakým podobnČ zapĜaţeným kolegou… Nic moc, co? Otroci, vČtšinou získaní 
ve válkách nebo koupení na trhu, museli dĜíve takové vČci dČlat. Ţádná lidská 
práva nebo soucit! To se dĜív nenosilo. Jsi otrok, tak makej! HrĤza, co? JeštČ 
ţe dnes ţijeme v rozumné dobČ. 

A pĜesto v této „rozumné― dobČ ţije spousta hloupých lidí. Sami lezou pod 
taková tČţká jha a neumí z nich pak ven. Kluk, cítí se být sám, tak si najde 
partu. Po čase zjistí, ţe parta kouĜí, rozbíjí automaty, šikanuje mladší kluky, 
ale odejít z ní? To by vypadal jako srab. Holka, má kámošku, co ji navádí jít 
za školu, pĜemlouvá ji na zelené vlasy a podobné nesmysly, ale Ĝíct ne, to by 
vypadala jak naivka, co neví nic o svČtČ. A navíc oba se bojí, ţe jiné 
kamarády uţ nenajdou, a tak jako ti oslíci dČlají, co se jim Ĝekne. Jho, které 
uţ neumí sami sundat, a špatné svČdomí je tíţí víc neţ ta kláda pro voly. Ani 
nevíte, kolik takových lidí bČhá po svČtČ! Taky jsem k nim patĜila. 

Moje jho zlomil Pán Jeţíš. V JanovČ evangeliu, v Ř.kapitole, verš 32 je 
záznam jeho slov: „Poznáte pravdu a pravda vás osvobodí―. A pravda o tobČ, 
o mnČ a o všech lidech je, ţe Jeţíš zemĜel za naše hĜíchy a odpustil nám je. 
Tím nás osvobodil. A nikdo, ani ţádná parta, ani názory takzvaných 
kamarádĤ, uţ nás nemĤţou táhnout zpátky. 

Ale jestli si myslíte, ţe jha jsou jen k lámání, tak to jste na omylu. 
Povím vám, co jsem si uvČdomila na jedné procházce. Mám psa, irskou 

setĜici Báru. Mám taky dva malé kluky a všichni čtyĜi jsme šli z bobování po 
silnici, u které není chodník. Bára u nohy (coţ je na setra výkon) a menší 
Vojtíšek za ruku. Sem tam jezdilo nČjaké auto, sem tam starší Vítek vymýšlel 
lumpárny, jako: jít se podívat na protČjší kraj nebo doprostĜed silnice na louţi 
apod. Bára chvíli šla spoĜádanČ, místy vybČhla za Vítkem do silnice, nČkdy si 
nevšimla, ţe se s Vojtíškem vracíme k nČjakému rampouchu a tak. Neustále 
jsem ji okĜikovala, kluky volala, no nádherná vycházka. Pak jsem si 
vzpomnČla, ţe mám v kapse vodítko, a Báru jsem pĜipnula. BáĜe se viditelnČ 
ulevilo. Uţ nemusela dávat takový pozor, být stále ve stĜehu, co budu chtít, 
kdy se co pĜihodí. Poznala jsem to na ní. Spustila uši, ocas, celá se napĜímila, 
byla to zase dáma. VČdČla, ţe teć ji vedu já, a ona bude zkrátka jen dČlat to, 
co já, a nemusí sama nic vymýšlet. Zkrátka nechá se vést.  

Zdalipak právČ nČco podobného po nás nechce Pán Jeţíš, kdyţ pro zmČnu 
v Matoušovi 11,2ř Ĝíká: „VezmČte na sebe mé jho a učte se ode mne, neboĢ 
jsem tichý a pokorného srdce. A naleznete odpočinutí svým duším. VţdyĢ mé 
jho netlačí a bĜemeno netíţí.― 

Zkrátka nechte se vést a dČlejte to, co On. Nikoli uţ jako ti oslíci, ale vČrní 
následovníci Jeţíše Krista. NČkdy to bude sice zápĜah, ale jistým krokem 
správným smČrem. 

tak ahoj jho a oj zdraví Katka 
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ZE STARŠOVSTVA 

Brno I 
Nejprve jsme si udČlali inventuru splnČných a nesplnČných úkolĤ. PodaĜilo se 
realizovat Ĝadu technických oprav, zejména v prostorách našich nájemníkĤ. 
PĜed dokončením je zaĜízení kanceláĜe seniorátního výboru, která vzniká na 
místČ dosavadní „učebny―. Byla zadána projektová studie na pĜestavbu fary a 
celého areálu na PellicovČ. Do dČtského klubu byly objednány nové ţidličky a 
do sálu promítací plátno. Byl schválen plán akcí na první pololetí 2010. 
SborĤm ve Svitavách, ZnojmČ a brnČnské Diakonii byly odhlasovány dary 
v celkové výši 55 tisíc Kč. PotČšilo nás adventní odpoledne kĜesĢanské sluţby 
a hojná účast na prosincových nešporách. Po dlouhé dobČ se nám podaĜilo, ţe 
jednací čas schĤze nepĜesáhl dvČ hodiny. 

JiĜí Gruber 

Brno II 
Prosincová schĤze staršovstva bude aţ po uzávČrce tohoto čísla. Má pĜed 
sebou rozhodnutí o rozpočtu na nastávající kalendáĜní rok; je tĜeba, aby byl 
vyrovnaný a vycházel z výsledkĤ hospodaĜení v končícím roce a v uplynulých 
letech. Staršovstvo musí rovnČţ zváţit dosavadní prĤbČh pĜíprav volby 
staršovstva nového. Volbu je tĜeba provést v Ĝádném termínu sborového 
shromáţdČní v pĜíštím roce, tj. do konce prvního čtvrtletí. BrnČnská diakonie 
prostĜedkuje ţádost o poskytnutí Blahoslavova domu k chystaným setkáním 
Diakonie celocírkevní. Zhodnocení ohlasu adventních a mládeţnických sluţeb 
Boţích ve sboru, pĜíprava na účast v aliančním modlitebním týdnu a výhled na 
shromáţdČní a setkání v prvních mČsících pĜíštího roku nás budou 
zamČstnávat v čase pĜed Vánocemi a pĜed ukončením roku stávajícího.  

Jaroslav Vítek 

Brno – Židenice 
Prosincová schĤze staršovstva mČla být pĤvodnČ zamČĜena tématicky – chtČli 
jsme se společnČ zamýšlet nad tím, jak často a jak náleţitČ máme v našem 
sboru slavit VečeĜi PánČ. Protoţe se ale hned nČkolik presbyterĤ ze 
zdravotních či jiných váţných dĤvodĤ nemohlo schĤze zúčastnit, rozhovor o 
VečeĜi PánČ jsme pĜesunuli na schĤzi lednovou a zabývali jsme se obvyklou 
agendou. — Bratr kurátor pĜivítal ve staršovstvu sestru faráĜku Romanu 
Špačkovou jako druhého kazatele našeho sboru a popĜál jí do její práce hodnČ 
zdaru. Ze sborových událostí jsme se vrátili k inspirativní besedČ s Pavlem 
Kosatíkem o PĜemyslu Pitterovi a k jiţ tradičnímu pečení vánočních perníčkĤ, 
jeţ se uţ po nČkolik let koná vţdy počátkem adventu v pĜíjemném prostĜedí 
domu rodiny PĜikrylových v Lelekovicích. KromČ doladČní vánočního 
sborového programu (pĜíprava dČtské vánoční slavnosti 20. 12.) jsme 
plánovali pĜedevším lednová sborová setkání, a to jednak instalaci 
R. Špačkové pĜi dopoledních bohosluţbách 24. 1., jednak Ĝadu tĜí teologicky 
zamČĜených sborových večerĤ na pĜelomu ledna a února. — V části vČnované 
stavebním úpravám jsme se vrátili k nedávnému vymalování modlitebny a 
vČnovali jsme se plánování oprav na pĜíští rok. 

L. Švanda 


